

РОССИЙСКАЯ АКАДЕМИЯ НАУК  
ОТДЕЛЕНИЕ ИСТОРИКО-ФИЛОЛОГИЧЕСКИХ НАУК

---

# ВЕСТНИК ДРЕВНЕЙ ИСТОРИИ



**Том 76 № 3**

Июль–Август–Сентябрь

ЖУРНАЛ ВЫХОДИТ ЧЕТЫРЕ РАЗА В ГОД

ОСНОВАН в 1937 г.

Научная подготовка журнала осуществляется Институтом всеобщей истории РАН в сотрудничестве с Государственным Эрмитажем и Московским государственным университетом им. М.В. Ломоносова

---

### Международный редакционный совет

Председатель член-корр. РАН *М.Б. Пиотровский* (Санкт-Петербург)

проф. *Э. Андерсен* (Осло), проф. *К. Антонетти* (Венеция),

проф. *Г. Бауэрсок* (Принстон),

проф. *Д. Браунд* (Эксетер), проф. *А. Брессон* (Чикаго), проф. *Г.-И. Герке* (Фрайбург),

акад. РАН *Н.Н. Казанский* (Санкт-Петербург), проф. *Ф. де Каллатай* (Брюссель),

проф. *П. Калльери* (Болонья), д. филол. н. *В.А. Лившиц* (Санкт-Петербург),

акад. РАН *В.И. Молодин* (Новосибирск), член-корр. РАН *Р.М. Мунчаев* (Москва),

акад. РАН *В.С. Мясников* (Москва), проф. *Г. Парцингер* (Берлин),

проф. *Х. Ремесаль Родригес* (Барселона), проф. *С. Розен* (Стокгольм),

проф. *Ч.Б. Роуз* (Филадельфия), проф. *Н. Симс-Вильямс* (Лондон),

акад. РАН *И.М. Стеблин-Каменский* (Санкт-Петербург), проф. *Ж.-Л. Феррари* (Париж),

проф. *Ф. Флесс* (Берлин), проф. *П. Функе* (Мюнстер), проф. *М. Хадзопулос* (Афины),

проф. *А. Ханиотис* (Принстон), проф. *Ш. Шакед* (Иерусалим),

проф. *Д. Шарпен* (Париж), проф. *В. Шильц* (Париж)

### Редакционная коллегия

Главный редактор чл.-корр. РАН *А.И. Иванчик* (Москва)

д.и.н. *А.Ю. Алексеев* (Санкт-Петербург), к.и.н. *И.С. Архипов* (Москва),

д. филол. н. *Д.Е. Афиногенов* (Москва), д. филол. н. *Л.С. Байон* (Москва),

д.и.н. *А.О. Большаков* (Санкт-Петербург), д.и.н. *А.В. Буйских* (Киев),

д.и.н. *М.Д. Бухарин* (Москва), д.и.н. *А.А. Вигасин* (Москва),

к.и.н. *В.А. Головина* (зам. главного редактора, Москва),

д. филол. н. *Н.П. Гринцер* (Москва),

член-корр. РАН *М.А. Дандамаев* (зам. главного редактора, Санкт-Петербург),

к.и.н. *М.М. Дандамаева* (Санкт-Петербург), д-р *Г.М. Кантор* (Оксфорд),

д.и.н. *С.Г. Карпюк* (Москва), д.и.н. *В.Д. Кузнецов* (Москва),

к.и.н. *Е.В. Ляпустина* (ответственный секретарь, Москва),

к.и.н. *И.А. Макаров* (Москва), к.и.н. *А.В. Муравьев* (Москва),

к.и.н. *А.А. Немировский* (Москва), д.и.н. *А.В. Подосинов* (Москва),

д-р *Э. Рекиоло* (Чикаго), д.и.н. *С.Ю. Сапрыкин* (Москва), д.и.н. *А.В. Седов* (Москва),

к.и.н. *А.Л. Смышляев* (Москва), к. филол. н. *С.А. Степанцов* (Москва),

д.и.н. *И.Е. Суриков* (Москва), к.и.н. *С.Р. Тохтасьев* (Санкт-Петербург),

д.и.н. *Л.Т. Яблонский* (Москва)

Заведующая редакцией *Е.Н. Андреева*

E-mail: [vdi-red@yandex.ru](mailto:vdi-red@yandex.ru)

RUSSIAN ACADEMY OF SCIENCES  
DEPARTMENT OF HISTORY AND PHILOLOGY

---

# JOURNAL OF ANCIENT HISTORY



**Volume 76 Issue 3**

July–August–September

PUBLISHED QUARTERLY

FOUNDED in 1937

## International Council

Prof. *Mikhail Piotrovsky* (Chairman, Saint-Petersburg)

Prof. *Øivind Andersen* (Oslo), Prof. *Claudia Antonetti* (Venice),  
Prof. *Glen Bowersock* (Princeton), Prof. *David Braund* (Exeter), Prof. *Alain Bresson* (Chicago),  
Prof. *François de Callatay* (Brussels), Prof. *Pierfrancesco Callieri* (Bologna),  
Prof. *Angelos Chaniotis* (Princeton), Prof. *Dominique Charpin* (Paris),  
Prof. *Jean-Louis Ferrary* (Paris), Prof. *Friederike Fless* (Berlin), Prof. *Peter Funke* (Münster),  
Prof. *Hans-Joachim Gehrke* (Freiburg), Prof. *Miltiades Hatzopoulos* (Athens),  
Prof. *Nikolai Kazansky* (Saint-Petersburg), Prof. *Vladimir Livshits* (Saint-Petersburg),  
Prof. *Vyacheslav Molodin* (Novosibirsk), Prof. *Rauf Munchayev* (Moscow),  
Prof. *Vladimir Myasnikov* (Moscow), Prof. *Hermann Parzinger* (Berlin),  
Prof. *José Remesal Rodríguez* (Barcelona), Prof. *C. Brian Rose* (Philadelphia),  
Prof. *Staffan Rosén* (Stockholm), Prof. *Nicholas Sims-Williams* (London),  
Prof. *Ivan Steblin-Kamensky* (Saint-Petersburg), Prof. *Shaul Shaked* (Jerusalem),  
Prof. *Véronique Schiltz* (Paris)

## Editorial Board

Prof. *Askold Ivantchik* (Editor-in-Chief, Moscow)

Prof. *Dmitry Afinogenov* (Moscow), Prof. *Andrey Alekseev* (Saint-Petersburg),  
Dr. *Ilya Arkhipov* (Moscow), Prof. *Liliia Bayun* (Moscow), Prof. *Andrey Bolshakov*  
(Saint-Petersburg), Prof. *Mikhail Bukharin* (Moscow), Prof. *Alla Buyskikh* (Kiev),  
Prof. *Muhammad Dandamayev* (Saint-Petersburg), Dr. *Maryam Dandamayeva*  
(Saint-Petersburg), Dr. *Vera Golovina* (Moscow),  
Prof. *Nikolay Grintser* (Moscow), Ph.D. *Georgy Kantor* (Oxford), Prof. *Sergey Karpyuk*  
(Moscow), Prof. *Vladimir Kuznetsov* (Moscow), Dr. *Elena Lyapustina* (Moscow),  
Dr. *Igor Makarov* (Moscow), Dr. *Alexey Muraviev* (Moscow), Dr. *Alexander Nemirovsky*  
(Moscow), Prof. *Alexander Podossinov* (Moscow), Dr. *Hervé Reculeau* (Chicago),  
Prof. *Sergey Saprykin* (Moscow), Prof. *Alexander Sedov* (Moscow),  
Dr. *Alexander Smyshlyaev* (Moscow), Dr. *Sergey Stepantsov* (Moscow),  
Prof. *Igor Surikov* (Moscow), Dr. *Sergey Tokhtasyev* (Saint-Petersburg),  
Prof. *Alexey Vîgasin* (Moscow), Prof. Leonid Yablonsky (Moscow)

Head of the Editorial Office *E. Andreeva*

E-mail: [vdi-red@yandex.ru](mailto:vdi-red@yandex.ru)

---

---

## M.I. FINLEY: A NOTE ON HIS LIFE AND WORK<sup>1</sup>

Emily Kazakevich (Grace)

*Abstract.* Emily Grace (Emilia L'vovna Kazakevich) wrote two notes about Moses Finley. We have some handwritten drafts and the second (or third) copy of the final draft submitted to the Administration of the Institute. Here we publish a handwritten draft of the earlier (1960) note, as the 1965 note repeats it almost literally. Grace was well acquainted with Finley during their work in various leftist and pro-Soviet organizations in New York in the late 1930s and the first half of the 1940s. Her evidence is therefore quite important.

*Keywords:* Finley Moses, Grace Emily, ancient Greece

### СПРАВКА О БИОГРАФИИ И НАУЧНОЙ РАБОТЕ М.И. ФИНЛИ

Э. Л. Казакевич (Грейс)

*Аннотация.* Эмили Грейс (Эмили Львовне Казакевич) принадлежит авторство двух справок о Мозесе Финли. Сохранились авторские черновики и вторая (или третья) копия белового варианта, представленного руководству института. Публикуется черновой авторский вариант более ранней из них (1960 г.), поскольку справка 1965 г. почти полностью повторяет предыдущую. С Мозесом Финли она была хорошо знакома по работе в различных нью-йоркских левых и про-советских организациях конца 1930-х – первой половины 1940-х годов, поэтому ее свидетельства имеют большую ценность.

*Ключевые слова:* Финли М., Грейс (Казакевич) Э.Л., древняя Греция

Notes such as the one published here belong to a very peculiar genre of historiography. Its origin lies in the “Khrushchev thaw” period, when Soviet scholars’ contacts with their colleagues abroad were considerably widened. Since 1955 Soviet historians began to participate in the International Congresses of Historical Studies. As a rule, though, Soviet delegations consisted of historians who were either Soviet official bosses or “loyal comrades”. To help them sort out views and opinions of foreign participants, members of the then Institute of History were commissioned to write short notes with biographical data and an objective survey of foreign historians. Such notes were then catalogued and archived. Unlike the historical works of the period, these notes have the advantage of being free from obligatory ideological rhetoric. The Journal of Ancient History

---

<sup>1</sup> Publication, commentary and introductory note by S.G. Karpyuk; translated by S.A. Stepanov (Intitute of World History, Russian Academy of Sciences, Moscow, Russia).

*Acknowledgements:* Russian Foundation for Humanities (N 16-01-00334).

(Vestnik Drevney Istorii) has in its archive a considerable collection of such notes prepared for the 11<sup>th</sup> Congress (held in Stockholm in 1960)<sup>2</sup> and for the 12 Congress (held in Wien in 1965).

Emily Grace (Emilia L'vovna Kazakevich)<sup>3</sup> wrote two notes about Moses Finley. We have some handwritten drafts and the second (or third) copy of the final draft submitted to the Administration of the Institute. Here we publish a handwritten draft of the earlier (1960) note, as the 1965 note repeats it almost verbatim. During the Soviet period of her life Emily Grace did not write bibliographical reviews, a fact that makes this text unique in a way. Grace was well acquainted with Finley during their work in various leftist and pro-Soviet organizations in New York in the late 1930s and the first half of the 1940s. (In her letter to the Czech historian Jan Pečírka she calls Finley by his first name.) Her evidence is therefore quite important.

\* \* \*

## M.I. Finley

M.I. Finley is a historian specializing in Ancient Greece of pre-Hellenistic periods. He was born in the USA (probably in New York) ca. 1910–1911<sup>4</sup> and now holds a secure position highly regarded in the Western World, that of a Fellow of Jesus College, Cambridge, England.

Finley began his academic career in the middle of the 1930s as a post-graduate student at Columbia University (New York) under the guidance of W.L. Westermann<sup>5</sup>, who considered Finley his most promising student. It was then that Finley published a work on ancient Greek trade, still cited in literature<sup>6</sup>.

About 1937–1938 Finley joined the C[ommunist] P[arty of the] USA<sup>7</sup>, suspended his academic work and engaged in political activities, first as executive secretary of the so-called Boas Committee (an anti-Nazi organization of scholars and scientists)<sup>8</sup>, and later, during the war, in the Russian War Relief<sup>9</sup>.

Soon after the war Finley resumed his research work, got a teaching position at Rutgers University (New Jersey) and wrote a fundamental work of real importance and excellence, *Studies in Land and Credit in Ancient Athens*, New Brunswick, 1952. At that time, however, progressive people began to be persecuted by various governmental committees under the whistle of Senator McCarthy. Finley was summoned by one of those committees, which led to him losing his teaching position at the University<sup>10</sup>. Meanwhile, his book was published and was acclaimed in scholarly periodicals.

---

<sup>2</sup> On Finley's role in western historians' polemics with "the Eastern Block" in Stockholm see Tomkins 2014.

<sup>3</sup> About her life and works see Karpyuk 2016.

<sup>4</sup> In the 1965 version of the note Grace indicated the precise date: 1912.

<sup>5</sup> W.L. Westermann was Finley's supervisor and one of E. Grace's supervisors as well. A detailed review of his book was published in the VDI shortly before: Korsunskiy *et al.* 1958.

<sup>6</sup> Finley 1935.

<sup>7</sup> This important piece of evidence must be quite reliable: at that period E. Grace was responsible for party membership and dues in one of the CPUSA branches in New York. See further Karpyuk 1916, 143. Cf. Naiden 2014, 244.

<sup>8</sup> Finley was Executive Secretary of the American Committee for Democracy and Intellectual Freedom in 1938–1942. See Tomkins 1913, 19–22.

<sup>9</sup> As its member, Finley was National Campaign Director in 1942–1946. See Naiden 2014, 246–252.

<sup>10</sup> Finley refused to give evidence to the Senate Internal Security Subcommittee, or McCarran Committee, in March 1952 and was dismissed from Rutgers University in October 1952. See Schrecker 2013, 62–64, 69–71.

Under “McCarthy’s reign” some American scholars who suffered from the witch-hunt against “the Red” found refuge and continued their research work in socialist countries and in England. Liberal-leaning Cambridge professor A.H.M. Jones took interest in Finley’s fate and talents, and the latter was invited to Cambridge where he became first a temporary lecturer and later a Fellow<sup>11</sup>.

Finley’s attention is still focused on economic history of Ancient Greece, but in the mid-950s his studies were of tentative and dispersed character. One book<sup>12</sup> (rather popularizing than purely scholarly) and at least one article were dedicated by him to pre-Classical periods (Homeric and Mycenaean Greece). Since the late 1950s and up till now, as far as I know, Finley has been studying the problems of the history of slavery in Ancient Greece<sup>13</sup>. If he concentrates his efforts on this field, one can expect from him another magisterial study<sup>14</sup>.

Since he published the above-mentioned book on land relationships in Classical Athens, Finley’s theoretical views have been developing, as it seems, in the critical direction (or “agnostic” at best) as far as Marxism is concerned. This tendency first became quite explicit in his article “Was Greek Civilization Based on Slave Labour?” (*Historia*, VIII, 2, 1959) – a question which the author essentially answers positively, while making some general critical remarks concerning “biased” theoretical premises of the Marxist historical research in the field.

My personal impression is that Finley is now in a transitional state of some kind and that our attitude towards him in Stockholm should be cautious but friendly. He might well be affected by careerism. However, Finley undoubtedly remains a most serious scholar, whose work is producing, and can produce in the years to come, many important results.

E. Kazakevich  
15 July 1960

### М.И. Финли (M.I. Finley)

М.И. Финли – специалист по истории древней Греции доэллинистических периодов, родился в США (кажется, в г. Нью-Йорк) примерно в 1910–1911 гг., теперь занимает прочную и в западном мире весьма почтенную должность «члена колледжа» в Кембриджском университете (Fellow of Jesus College, Cambridge, England).

Финли начал свою академическую карьеру в середине 30-х гг. как докторант в Колумбийском университете (г. Нью-Йорк) под руководством профессора У.Л. Уэстерманна, который считал Финли наиболее обещающим из своих учеников. Финли и тогда опубликовал работу по древнегреческой торговле, которая все еще цитируется в литературе.

Примерно в 1937–38 гг. Финли, ставши членом КП США, бросил академические занятия и целиком предавался политической работе, сперва в качестве исполнительного секретаря так наз. «Комитета Боаза» (антифашистская организация ученых и научных работников), а затем, во время войны, в обществе помощи Советской армии (Russian War Relief).

<sup>11</sup> In 1955 Finley was appointed a lecturer in classics at Cambridge. In 1957 he was elected to a fellowship at Jesus College.

<sup>12</sup> *The World of Odysseus*.

<sup>13</sup> The following text was crossed out by the editor and was not included in the final draft.

<sup>14</sup> In the note written on 16 February 1965 the following sentence was added: “In 1960 he edited a collection of papers in the same field: *Slavery in Classical Antiquity*”.

Вскоре после войны Финли опять взялся за научную работу, занимал должность преподавателя в университете Рэтгерз (Rutgers) (в шт. Нью-Джерси) и написал капитальный и весьма важный и высококачественный труд «Земля и Кредит в древних Афинах» (Studies in Land and Credit in Ancient Athens, New Brunswick, 1952). Однако, в то время расцвело гонение за прогрессивными людьми со стороны разных правительственных комитетов и комиссий под свистом сен. Маккарти. Одним из этих органов был вызван и Финли, в результате чего он потерял свой преподавательский пост в университете. Между тем, в то же именно время вышла его книга, которая получила очень положительную оценку в специальных журналах.

В годы «царствования Маккарти» ряд американских ученых, ставших жертвами гонения за «красными», нашли убежище и работу по специальности как в социалистических странах, так и в Англии. Либерально настроенный профессор Кембриджского университета Джонз (А.Н.М. Jones) поинтересовался в (sic. – С.К.) судьбе и талантах Финли, и последний был приглашен в Кембридж, сначала на временный пост лектора, а потом уже Финли был назначен на постоянную должность члена колледжа.

Центром внимания у Финли продолжает являться экономическая история древней Греции, но в середине 50-х гг. выпускаемые им работы носили сравнительно пробный, рассредоточенный характер. Одну полупопулярную книгу и во всяком случае одну статью он посвятил доклассическим периодам (гомеровской эпохе и микенской Греции). К концу 50-х гг. и, поскольку мне известно, еще и теперь Финли занимается главным образом проблемами истории рабства в древней Греции. Если он будет целиком сосредотачиваться на этой области, то можно ожидать от него опять-таки капитальный труд.

В теоретическом плане, с тех пор как он выпустил вышеназванную работу по земельным отношениям в классических Афинах, взгляды Финли, по-видимому, развивались в критическом (в лучшем случае «агностическом») направлении по отношению к марксизму. Эта тенденция впервые довольно ясно обнаружилась в статье «Опиралась ли греческая цивилизация на рабском труде» (Historia, VIII, 2, 1959) – вопрос, на который автор отвечает, по существу, в положительном смысле, но вместе с тем он делает ряд общих критических замечаний по поводу «предвзятых» теоретических положений, занятых по данной проблеме в марксистской исторической литературе.

У меня лично впечатление, что Финли находится в каком-то переходном настроении, и что стоит нам придерживаться осторожной, но и мирной позиции по отношению к нему в Стокгольме. Вполне возможно, что он заражен болезнью карьеризма. Но безусловно то, что Финли является и теперь очень и очень серьезным исследователем, работа которого уже сейчас дает и наверняка еще в дальнейшем будет давать многие ценные и для нас результаты.

*Э. Казакевич*  
15/VII/60



## Литература / References

- Finkelstein (Finley), M.I. 1935: Emporos, Naukleros and Kapelos: Prolegomena to the Study of Athenian Trade. *The Classical Philology* 30, 320–326.
- Карпуук, S.G. 2016: Emily Grace (Emiliya L'vovna Kazakévich), American Classicist and Soviet Historian. *Vestnik drevney istorii* [*Journal of Ancient History*] 1, 141–161.
- Карпюк, С.Г. Эмили Грейс (Эмилия Львовна Казакевич), американский филолог-классик и советский историк. *ВДИ* 1, 141–161.
- Korsunskiy, A.R., Kuzishchin, V.I., Lenzman, Ya. A., Pavlovskaya, A.I., Svetsitskaya, I.S. 1958: Rets. [Rev.] W.L. Westermann, *The Slave Systems of Greek and Roman antiquity*. Philadelphia, 1955. 180 p. *Vestnik drevney istorii* [*Journal of Ancient History*] 4, 136–158.
- Корсунский, А.Р., Кузищин, В.И., Ленцман, Я.А., Павловская, А.И., Свенцицкая, И.С. Рец.: W.L. Westermann, *The Slave Systems of Greek and Roman antiquity*. Philadelphia, 1955. 180 с. *ВДИ* 4, 136–158.
- Naiden, F. 2014: Finley's War Years. *The American Journal of Philology* 135, 2, 243–266.
- Schrecker, E. 2013: Moses Finley and the Academic Red Scare. In: W.V. Harris (ed.), *Moses Finley and Politics*. Leiden, 61–78.
- Tompkins, D.P. 2013: Moses Finkelstein and the American Scene. In: W.V. Harris (ed.), *Moses Finley and Politics*. Leiden, 5–30.
- Tompkins, D.P. 2014: What Happened in Stockholm? Moses Finley, the Mainz Akademie, and East Bloc Historians. *Hyperboreus* 20, 1–2, 436–452.

## СПИСОК СОКРАЩЕНИЙ

- АМА – Античный мир и археология. Саратов  
 БИ – Боспорские исследования. Симферополь–Керчь  
 ВДИ – Вестник древней истории. Москва  
 ДБ – Древности Боспора. Москва  
 ЗООИД – Записки Одесского общества истории и древностей. Одесса  
 ЗРАО – Записки Русского археологического общества. Санкт-Петербург  
 КСИА – Краткие сообщения Института археологии. Москва  
 МАИЭТ – Материалы по археологии, истории и этнографии Таврии. Симферополь  
 МИА – Материалы и исследования по археологии СССР. Москва–Ленинград, 1941–1972  
 НА НЗХТ – Научный архив Национального заповедника «Херсонес Таврический»  
 НиФ – Нумизматика и фалеристика. Киев  
 НЭ – Нумизматика и эпиграфика. Москва  
 ОАК – Отчеты Археологической Комиссии. Санкт-Петербург  
 РА – Российская археология. Москва  
 СА – Советская археология. Москва, 1957–1992  
 АЕ – *Année épigraphique*. Paris  
 BMCRR – Grueber, H.A. 1910: *Coins of the Roman Republic in the British Museum*. 3 vols. London  
 CIAS – *Corpus des inscriptions et antiquités sud-arabes*. Vol. I–II. Louvain, 1977–1986  
 CIL – *Corpus Inscriptionum Latinarum*. Berolini  
 CSAI – *Corpus of South Arabian Inscriptions*. Pisa  
 CSEL – *Corpus Scriptorum Ecclesiasticorum Latinorum*. Vindobonae  
 DK – Diels, H., Kranz, W. *Die Fragmente der Vorsokratiker*. Berlin  
 HCRI – Sear, D.R. *The History and Coinage of the Roman Emperors, 49–27 BC*. London 1998  
 ILCV – Diehl, E. *Inscriptiones Latinae Christianae Veteres*. Bd. I–IV. Berlin, 1925–1967  
 IMT – Barth, M., Stauber, J. *Inschriften aus Mysia und Troas*. München, 1993  
 LSJ – Liddell, H.G., Scott, R., Jones, H.S. *A Greek-English Lexicon*. Oxford, 1986  
 MGH – *Monumenta Germaniae historica*. Berlin  
 OLD – *Oxford Latin Dictionary*. Oxford, 1968  
 PG – Migne, J.P. (ed.). *Patrologiae cursus completus. Series Graeca*. Paris, 1857–1866  
 PLRE II – Martindale J.R. *The Prosopography of the Later Roman Empire*. Vol. II: A.D. 395–527. Cambridge, 1980  
 RE – Pauly's Real-Encyclopädie der classischen Altertumswissenschaft. Neue Bearbeitung von G. Wissowa. W. Kroll (Hrsg.). Stuttgart, 1893–1972  
 RES – *Répertoire d'Épigraphie sémitique*. Paris, 1929–1968  
 RRC – Crawford, M. *Roman Republican Coinage*. Vol. I. Cambridge, 1974

СОДЕРЖАНИЕ

<i>Вигасин А.А.</i> (Москва) – Царь, его враг, друг и прочие.....	549
<i>Olivieri L.M.</i> (Rome, Italy) – The Graveyard and the Buddhist Shrine at Saidu Sharif I (Swat, Pakistan): Fresh Chronological and Stratigraphic Evidence.....	559
<i>Абдуллаев К.</i> (Шахрисабз, Узбекистан) – Александр-Арес в Бактрии ( <i>К вопросу об идентификации образа воина из Тиллятепа</i> ).....	579
<i>Зедгендзе А.А.</i> (Москва) – «Древний Херсонес» Страбона. Результаты исследований 1985–1990 гг. ....	597
<i>Любимова О.В.</i> (Москва–Екатеринбург) – За что Красс возненавидел Цицерона? (Plut. Crass. 13. 3–5).....	626
<i>Таривердиева С.Э.</i> (Москва–Екатеринбург) – Галльская чеканка Марка Агриппы 38 г. до н.э. ...	642
<i>Мехмадиев Е.А.</i> (Санкт-Петербург) – Западноримский полководец Аэций и основные проблемы его военной политики в 436 и 451 гг.: организационный аспект.....	662
<i>Смагина Е.Б.</i> (Москва) – Коптская интерпретация библейского перечня двенадцати драгоценных камней.....	681

ПУБЛИКАЦИИ

<i>Абрамзон М.Г.</i> (Магнитогорск), <i>Винокуров Н.И.</i> (Москва) – Золотые статыры Аспурга и Митридата III и новые комплексы с монетами и ювелирными изделиями с городища Артезиан.....	712
--	-----

ДРЕВНИЕ ЦИВИЛИЗАЦИИ: НОВЫЕ ОТКРЫТИЯ

<b>Яблонский Л.Т.</b> (Москва) – Новые археологические данные об ахеменидских влияниях на Южном Урале.....	744
--	-----

ИЗ ИСТОРИИ НАУКИ

<i>Грейс Э.</i> – Характер драконтовского закона. Публикация, перевод с английского и вступление <i>И.Е. Сурикова</i> (Москва).....	767
<i>Kazakevich (Grace) E.</i> – M.I. Finley: A Note on his Life and Work. Публикация, комментарии и вступление <i>С.Г. Карюка</i> ; перевод с русского <i>С.А. Степанцова</i> (Москва) .....	780

КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ

<i>Седов А.В., Бухарин М.Д.</i> (Москва) – С.А. Французов. История Хадрамаута в эпоху древности. СПб., 2014.....	785
<i>Цоя С.</i> (Рига, Латвия) – Н. T u m a n s. Varoņi un varoņība Senajā Grieķijā. Rīga, 2015 .....	801

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

<i>Бугаева Н.В., Дурново М.В., Кириллова М.Н., Ладынин И.А., Сафронов А.В.</i> (Москва) – XIX Сергеевские чтения на кафедре истории древнего мира исторического факультета МГУ им. М.В. Ломоносова (Москва, 2–4 февраля 2015 г.).....	810
<i>Мордвинцева В.И.</i> (Москва–Симферополь) – Научная школа для молодых ученых «Крым в системе политических и экономических связей с Причерноморьем и Средиземноморьем» (Симферополь–Анапа, 10–13 ноября 2015 г.).....	824
<i>Зедгендзе А.А.</i> (Москва) – Международная научная конференция «Крым и северное побережье Черного моря в археологических исследованиях 1956–2013 гг.» (Варшава, 19–23 октября 2015 г.) .....	828

ПРИЛОЖЕНИЕ

Э л и й А р и с т и д. Египетская речь. Перевод с древнегреческого и комментарии <i>С.И. Межеричкой</i> (Санкт-Петербург) ( <i>окончание следует</i> ).....	833
	847

CONTENTS

<i>A.A. Vigin</i> (Moscow) – The King, his Enemy, his Ally and All the Others.....	549
<i>L.M. Olivieri</i> (Bologna, Italy) – The Graveyard and the Buddhist Shrine at Saidu Sharif I (Swat, Pakistan): Fresh Chronological and Stratigraphic Evidence.....	559
<i>K. Abdullaev</i> (Shakhrisabz, Uzbekistan) – Alexander-Ares in Bactria ( <i>Towards the Identification of the Warrior's Image from Tillatepa</i> ).....	579
<i>A.A. Zedgenidze</i> (Moscow) – Strabo's «Ancient Chersonesus». Results of Research Carried Out in 1985–1990.....	597
<i>O.V. Lyubimova</i> (Moscow–Ekaterinburg) – Why Crassus Hated Cicero (Plut. Crass. 13. 3–5)?.....	626
<i>S.E. Tariverdieva</i> (Moscow–Ekaterinburg) – Marcus Agrippa's Coinage in Gaul in 38 BC.....	642
<i>E.A. Mekhamadiev</i> (St. Petersburg) – The West Roman General Aetius and the Main Problems of his Military Policy in 436 and 451: an Organizational Aspect.....	662
<i>E.B. Smagina</i> (Moscow) – A Coptic Interpretation of the Biblical List of Twelve Jewels.....	681

PUBLICATIONS

<i>M.G. Abramzon</i> (Magnitogorsk), <i>N.I. Vinokourov</i> (Moscow) – Gold Staters of Aspurgos and Mithridates III and new assemblages of coins and jewelry from the site of Artesian.....	712
---	-----

ANCIENT CIVILISATIONS: NEW DISCOVERIES

<i>L.T. Yablonsky</i> (Moscow) – New Archaeological Data on the Achaemenid Influence in the Southern Ural Area.....	744
---	-----

PAGES OF HISTORIOGRAPHY

<i>E. Grace</i> – The Character of the Draconian Law. Publication, translation and introductory note by <i>I.E. Surikov</i> (Moscow).....	767
<i>E. Kazakevich</i> ( <i>Grace</i> ) – M.I. Finley: A Note on his Life and Work. Publication, commentary and introductory note by <i>S.G. Karyuk</i> ; translated by <i>S.A. Stepantsov</i> (Moscow).....	780

CRITICAL AND BIBLIOGRAPHICAL SURVEYS

<i>A.V. Sedov</i> , <i>M.D. Bukharin</i> (Moscow) – S.A. Frantsouzoff. <i>Istoriya Khadramauta v epokhu drevnosti</i> . SPb., 2014.....	785
<i>S. Coja</i> (Riga, Latvia) – H. Tumans. <i>Varoņi un varoņiba Senajā Grieķijā</i> . Rīga, 2015.....	801

SCIENTIFIC EVENTS

<i>N.V. Bugaeva</i> , <i>M.V. Durnovo</i> , <i>M.N. Kirillova</i> , <i>I.A. Ladynin</i> , <i>A.V. Safronov</i> (Moscow) – The XIX Sergeev Conference at the Department of Ancient History, Historical Faculty, Moscow State Lomonosov University (Moscow, 2–4 February 2015).....	810
<i>V.I. Mordvintseva</i> (Moscow–Simferopol) – Workshop for Young Scholars «The Crimea in the System of Political and Economic Connections with Black Sea and Mediterranean» (Simferopol–Anapa, 10–13 November 2015).....	824
<i>A.A. Zedgenidze</i> (Moscow) – International Conference «Crimea and the Northern Coast of the Black Sea in the archaeological Research in 1956–2013» (Warsaw, 19–23 October 2015).....	828

SUPPLEMENT

<i>Aelius Aristides</i> . Egyptian Oration. Translation and Notes by <i>S.I. Mezheritskaya</i> (St. Petersburg) ( <i>to be continued</i> ).....	833
---	-----